

အကြမ်းဖက်မှုများနှင့် ဥပဒေဆန့်ကျင်ချိုးဖောက်မှုများ ကျူးလွန်လျက်ရှိသော
ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးအသင်းအား မတရားအသင်းအဖြစ်ကြေငြာရန်လိုအပ်ကြောင်း
ထုတ်ပြန်ချက်

ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအသင်းကို နအဖ ထိပ်သီးစစ်ခေါင်းဆောင်များအား အဆင့်အသီးသီး တွင် ဦးဆောင်ပါဝင်စေလျက် ၁၉၉၃ စက်တင်ဘာလ (၁၅) ရက်နေ့တွင် ဖွဲ့စည်းလှုပ်ရှားခဲ့သည်။^၁ ပြည်ထဲရေးနှင့် သာသနာရေးဝန်ကြီးဌာနတွင် လူမှုရေးလှုပ်ရှားမှု စစ်စစ်များကိုသာ လုပ်ဆောင်ရန်ရည်ရွယ်ဖွဲ့စည်းခဲ့ကြောင်းဖြင့် ဖော်ပြမှတ်ပုံတင်ခဲ့သော်လည်း^၂ လက်တွေ့တွင် အကြမ်းဖက်လှုပ်ရှားမှုများ၊ ဥပဒေနှင့်ဆန့်ကျင်မှုများကို တောက် လျှောက် ကျူးလွန်ခဲ့၊ ကျူးလွန်ဆဲဖြစ်သည်။ (ကျူးလွန်မှုများအနက်အချို့ကို သီးခြားဖော်ပြပါသည်။)

“အသင်းအဖွဲ့တစ်ခုခုသည် လူအများက အကြမ်းဖက်မှု သို့မဟုတ် ခြောက်လှန့်မှုများကျူးလွန်သည်ကို ကူညီခြင်းပြု လျှင် သို့တည်းမဟုတ် အဆိုပါအသင်းဝင်များသည် အလားတူအကြမ်းဖက်မှု သို့မဟုတ် ခြောက်လှန့်မှုများကို ကျူး လွန်လေ့ရှိလျှင် ထိုအသင်းသည် မတရားအသင်းဖြစ်သည်” ဟု ၁၉၀၈ ခုနှစ် မတရားအသင်းအက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၅ (၂) (က) တွင် ပြဌာန်းထားသည်။ ယင်းဥပဒေပုဒ်မ (၁၆) အရ အသင်းအဖွဲ့တစ်ရပ်ရပ်သည် ဥပဒေအရအုပ်ချုပ်မှု၊ ဥပဒေစိုးမိုးမှုကို နှောင့်ယှက်လျှင် သို့မဟုတ် ငုဏ်လုပ်ဆောင်မှုသည် လူထု၏ငြိမ်းချမ်းမှုကို အန္တရာယ်ဖြစ်စေလျှင် အဆိုပါအသင်းအဖွဲ့ကို မတရားအသင်းအဖြစ်ကြေငြာရမည်ဟု ပြဌာန်းထားသည်။

ရာဇဝတ်မှုကျူးလွန်သူ သို့မဟုတ် ကျူးလွန်ကြောင်း သံသယရှိသူများအား ဖမ်းဆီးပိုင်ခွင့် အာဏာသည်ပြစ်မှုဆိုင် ရာကျင့်ထုံးဥပဒေ ပုဒ်မ ၅၄ (၁) အရ ရဲတပ်ဖွဲ့၌သာရှိသည်။ ယင်းဥပဒေ ပုဒ်မ ၅၉ (၁) အရ အာမခံ မပေးနိုင်သော၊ ရဲအရေးယူပိုင်ခွင့်ရှိသော ပြစ်မှုကျူးလွန်သူများကိုသာ မည်သည့်အရပ်သားမဆိုက ဖမ်းဆီးနိုင်သည်။ ယင်းကဲ့သို့ ဖမ်းဆီးထားသူကို အကြောင်းမဲ့ကြန့်ကြာစေခြင်းမရှိဘဲ ရဲအရာရှိတဦးထံပို့အပ်ရမည်။ ၅၉ (၂) အရ ထိုအဖမ်းခံရသူ သည် ပုဒ်မ ၅၄ ပါ ပြဌာန်းချက်နှင့် သက်ဆိုင်နေကြောင်းယုံကြည်ရန် အကြောင်းရှိလျှင် ထိုသူကို ရဲအရာရှိက ထပ် မံဖမ်းဆီးရမည်။ ၅၉ (၃) အရ အကြောင်းမလုံလောက်လျှင် ထိုသူကိုချက်ခြင်းလွှတ်ရမည်ဟု ရှင်းလင်းစွာပြဌာန်း ထားသည်။

ဤတည်ဆဲပြစ်မှုဆိုင်ရာကျင့်ထုံးဥပဒေပြဌာန်းချက်များကို အတိအလင်းဆန့်ကျင်လျက် အာဏာပိုင်များနှင့် ပူးပေါင်း ကာ ရဲအရေးယူပိုင်ခွင့်ရှိသော ပြစ်မှုကျူးလွန်သူများမဟုတ်သည့် ငြိမ်းချမ်းစွာဆွဲပြုသူများကို ဖမ်းဆီးပိုင်ခွင့် လုံးဝမရှိ သော ကြံ့ဖွဲ့အဖွဲ့ဝင်အရပ်သားများက အကြမ်းဖက်ဖမ်းဆီးမှုများ၊ ထိုးကြိတ်ရိုက်နှက်မှုများ၊ လုပ်ဆောင်ခဲ့၊ လုပ်ဆောင် လျက်ရှိသည်။ ဤသည်မှာ နိုင်ငံသားများ၏ အခြေခံလူ့အခွင့်အရေးဖြစ်သော ငြိမ်းချမ်းစွာစည်းရုံးခွင့်၊ စုဝေးခွင့်နှင့် လွတ်လပ်စွာထုတ်ဖော်ခွင့်ကို ဖျက်ဆီးခြင်းလည်းဖြစ်သည်။

¹ P.16 The White Shirts: Published by Network for Democracy and Development: May, 2006.
² P.17 Ditto

သို့ဖြစ်၍ ကြံ့ဖွံ့အသင်းအား မတရားအသင်းအဖြစ် အမြန်ဆုံးကြေငြာပြီး၊ အသင်းအနေဖြင့်လည်းကောင်း၊ အသင်းဝင်များအနေဖြင့်လည်းကောင်း ကျူးလွန်လျက်ရှိသော အကြမ်းဘက်မှု၊ ဥပဒေနှင့် ဆန့်ကျင်ကျူးလွန်မှုများကို အမြန်ဆုံးရပ်တန့်အောင်လုပ်ဆောင်ရန် နအဖအား တောင်းဆိုလိုက်သည်။

ဤသည်ကို လိုက်နာလုပ်ဆောင်ခြင်းမရှိပါက နအဖ ကိုယ်တိုင်က တည်ဆဲဥပဒေများနှင့် ဆန့်ကျင်ပြီး ကြံ့ဖွံ့အသင်းကို အသုံးပြု၍ မိမိ၏ပြည်သူလူထုအပေါ် အကြမ်းဘက်မှုများကို ကျူးလွန်လျက်ရှိကြောင်းထင်ရှားသော သက်သေသာမက ဖြစ်ပေမည်။ အစိုးရ၏ အခြေခံအကျဆုံးတာဝန်မှာ လူထု၏လုံခြုံမှုကို ဥပဒေနှင့် အညီကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရန်ဖြစ်သည်။ ဤတာဝန်ကိုချိုးဖောက်သော နအဖအား အစိုးရ ဟူ၍ ခေါ်ရန်ပင်အကြောင်းမရှိတော့ပါ။

သို့ဖြစ်လျှင် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း၌ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးအခြေခံအပေါ်တွင် ငြိမ်းချမ်းမှုတည်ဆောက်ခြင်းကို အားပေးထောက်ခံလိုသော နိုင်ငံတကာ နိုင်ငံများနှင့် ပြည်တွင်းမှပြည်သူလူထုများအား အောက်ပါအတိုင်း ဝိုင်းဝန်းဆောင်ရွက်ကြပါရန် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ အပ်ပါသည်။

- (က) ကြံ့ဖွံ့အသင်း၏ အကြမ်းဖက်သော၊ ဥပဒေနှင့်ဆန့်ကျင်သော လုပ်ရပ်များအားလုံးကို ပြည်တွင်းတွင်ရော ပြည်ပတွင်ပါ ဖွင့်ချဆန့်ကျင်သွားကြပါရန်၊
- (ခ) ကြံ့ဖွံ့နှင့် စွမ်းအားရှင်အသင်းများမှ ရာဇဝတ်မှုကျူးလွန်လိုသူအရပ်သားများကို လက်ကိုင်တုတ်အဖြစ်အသုံးပြုကာ ဥပဒေနှင့် ဆန့်ကျင်စွာလူထုအပေါ် ရာဇဝတ်မှုကျူးလွန်လျက်ရှိသော နအဖအား “ရာဇဝတ်သားအုပ်ချုပ်သူများ” အဖြစ်သတ်မှတ်ကာ နိုင်ငံတကာမှ အဆက်အဆံ မလုပ်ကြပါရန်။
- (ဂ) ဥပဒေစိုးမိုးမှုနှင့် တရားမျှတမှုကို လိုလားမြတ်နိုးသော ပြည်တွင်းရှိဥပဒေပညာရှင်ကြီးများ၊ ရှေ့နေကြီးများသည်လည်း လက်ပိုက်ကြည့်မနေဘဲ ဤကဲ့သို့သော ဥပဒေမဲ့စွာ ရာဇဝတ်မှုကျူးလွန်နေသော ကြံ့ဖွံ့အသင်းနှင့် ယင်းအသင်းမှ ပြစ်မှုကျူးလွန်သူရာဇဝတ်ကောင်မှန်သမျှကို ဥပဒေကြောင်းအရ အရေးယူတရားစွဲဆိုမှုများလုပ်ဆောင်သွားခြင်းဖြင့် ပြည်သူလူထုအား အကာအကွယ်ပေးကြပါရန်။
- (ဃ) ဂျပန်နိုင်ငံမှ ပေးအပ်လျှက်ရှိသော လူသားအရင်းအမြစ်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအစီအစဉ်အောက်တွင် ကြံ့ဖွံ့အဖွဲ့ဝင်ဖြစ်သည်ကို အကြောင်းပြု၍ ဂျပန်နိုင်ငံသို့စေလွှတ်ပြီး အခွင့်ထူးခံပညာသင်ကြားစေကာ နအဖ အုပ်ချုပ်ရေး ယွတ္တယားအား ရေရှည်အထောက်အပံ့ပြုရန် စီစဉ်သည့်ကိစ္စများ၊ အခြားနိုင်ငံများသို့စေလွှတ်ကာ အလားတူလုပ်ဆောင်နေသည့်ကိစ္စများအား ရပ်တန့်သွားစေရေးအတွက် ဝိုင်းဝန်းကြိုးပမ်းကြပါရန်။
- (င) ကြံ့ဖွံ့အသင်းဝင်အဖြစ် အကြမ်းဖက်မှုများကျူးလွန်ရာတွင်ပါဝင်ခဲ့ကြောင်း သက်သေအထောက်အထားခိုင်လုံသူများအား တရားမျှတမှုနှင့် ဥပဒေစိုးမိုးမှုကိုလိုလားထောက်ခံသော မည်သည့်နိုင်ငံကမျှ လက်မခံဘဲ ဗီဇပိတ်ဆိုမှုများ လုပ်ဆောင်ကြပါရန်။

နေ့စွဲ - သြဂုတ်လ (၂၄) ရက် ၂၀၀၇ ခုနှစ်

အသေးစိတ်သိလိုပါလျှင် ဆက်သွယ်ရန် - ဖုံး ၆၆ (၀) ၈၁ ၅၃၃ ၀၆၀၅၊ ၆၆ (၀) ၅၅ ၅၄၂ ၉၁၀

ဦးအောင်ထူး
အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး
မြန်မာနိုင်ငံရွှေနေ့များကောင်စီ